
شنبه 09 دی 1396 - 08:21

در کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی اصفهان مطرح شد؛

بهره برداری از کارگو ترمینال 500 میلیون اعتبار نیاز دارد/ صادرات محصولات کشاورزی
مشکلات تاریخی دارد

کمیسیون کشاورزی ،آب و محیط زیست اتاق بازرگانی اصفهانی با محوریت صادرات محصولات کشاورزی و با حضور

مسوولین جهاد کشاورزی ، گمرک ، سازمان دامپزشکی و سازمان صنعت ،معدن ، تجارت استان اصفهان برگزار شد

صادرات محصولات کشاورزی مشکلات تاریخی دارد

حمیدرضا قلمکاری رییس کمیسیون کشاورزی ،آب و محیط زیست اتاق بازرگانی اصفهان در این نشست ، تولید و صادرات محصولات کشاورزی را بسیار سخت توصیف و اظهار

داشت : صادرات محصولات کشاورزی در ایران دچار مشکل های تاریخی ، نظیرمزیت نسبی است و ما از ظرفیت های بالایی که در این حوزه داریم غافل شده ایم .

وی با بیان اینکه ارزش صادرات محصولات کشاورزی جهان در سال 2015 معادل 1.57 تریلیون دلار بوده است گفت : نکته ی قابل تامل در این رابطه آن است که 10 کشور بزرگ

صادراتی 73 درصد از این درآمد را به خود اختصاص داده اند و سهم ایران تنها 3.98 میلیارد دلار بوده است .

وی با تاکید بر اینکه مقایسه ی ایران با کشورهای پیشرو در صنعت کشاورزی نشان می دهد که با وجود شرایط یکسان، بهروری ما در کشاورزی بسیار پایین است؛ اظهار داشت :

به عنوان نمونه کشور هلند که تنها به اندازه ی سه استان شمالی ما وسعت دارد توانسته 84 میلیارد یورو صادرات کشاورزی داشته باشد که این میزان چندین برابر بیشتر از کل

صادرات کشاورزی ایران است .

قلمکاری با تاکید بر اینکه به دنبال برگزاری پی درپی نشست های صادراتی با محوریت محصولات کشاورزی هستیم گفت سعی کرده ایم بر اساس استراتژی آنالیز شکاف و استفاده

از دانش و تجربه ی اساتید دانشگاه و فعالان اقتصادی ، مشکلات و معضلات بخش های مختلف را بررسی نموده و ضمن تدوین راهکارها در قالب طرح های مطالعه شده و ارائه

ی آن به دستگاه های دولتی ، این طرح ها را تا رسیدن به نتیجه پیگیری کنیم .

قلمکاری ایجاد" کارگروه ملی نجات زاینده رود از سرآب تا پایاب " و پیگیری جهت توقف و اصلاح طرح " توسعه ی باغات در اراضی شیب دار " را از جمله ی مهمترین طرح ها و

فعالیت های کمیسیون کشاورزی ،آب و محیط زیست اتاق بازرگانی اصفهان دانست و افزود : در زمینه ی توسعه ی صادرات نیز راهکارهای خوبی در کمیته های ذیل این

کمیسیون ارائه شده است که در قالب طرح های علمی به مسوولین دولتی ارایه و پیگیری خواهد شد .

وی اظهار داشت : اتاق بازرگانی ، پارلمان بخش خصوصی و تریبونی است تا همه ی فعالان اقتصادی بتوانند برای بیان مشکلات خود از آن استفاده کنند و با هم افزایی و همکاری

بایکدیگر موانع موجود در حوزه های مختلف اقتصادی را مرتفع کنند .

مجیری : بهره برداری از کارگو ترمینال 500 میلیون اعتبار نیاز دارد

محمد مجیری معاون امور بازرگانی و توسعه تجارتِ سازمان صنعت ،معدن و تجارت استان اصفهان با اشاره به اینکه در حال حاضر برخی صادرکنندگان محصولات صادراتی خود را

از طریق کارگو ترمینال های سایر استان ها صادر می کنند گفت : در کارگو ترمینال اصفهان نیز زیر ساخت های خوبی تدارک دیده شده است؛ اما متاسفانه هنوز به بهره برداری

نرسیده زیرا در استان و در چهار سال گذشته کسی را به عنوان فصل الخطاب نداشتیم که به همه ی دستگاه امر کنند برای بهره برداری از این ظرفیت همکاری داشته باشند .

مجیری نبود همدلی و هم افزایی بین دستگاه های مختلف دولتی در چهارسال گذشته را یکی از مهمترین دلایل کاستی های موجود در اصفهان عنوان و ادامه داد: مطالبی که

تولیدکنندگان و صادرکنندگان در این جلسه عنوان کردند حقیقت است اما انداختن تقصیر به گردن دولت راهگشا نیست بلکه باید بپذیریم هم بخش خصوصی و هم بخش دولتی

در این زمینه کاستی هایی را داشته اند .

وی تکیه ی بیش از حد بخش خصوصی به بخش دولتی و صدور قوانین صرف و بدون پشتوانه ی اجرایی توسط بخش دولتی را مهمترین ضعف ها در کشور و استان دانست و

افزود : ایجاد خود باوری در بخش خصوصی و تشکل های اقتصادی و خروج از لاک یاس و سرخوردگی می تواند نوید بخش روزهای بهتری باشد .

معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صنعت ،معدن و تجارت استان اصفهان معطوف شدن نگاه صادرکنندکان به کشورهای همسایه نظیر عراق و افغانستان و بی توجهی

به بازار سایر کشورها را از دیگر ضعف های موجود در حوزه ی صادرات عنوان و گفت : امیدوارم با همکاری کمیسیون کشاورزی ،آب و محیط زیست اتاق بازرگانی اصفهان و

صادرکنندگان و تولیدکنندگان بتوانیم در مسیر بهبود وضع موجود با سرعت بیشتر و کیفیت بهتری حرکت کنیم

امینی : تا زمانی که نگاه سیستمی نداشته باشیم کشاورزی پیشرفته یک آرزو است

امیر مظفر امینی عضو و مشاور کمیسیون کشاورزی ،آب و محیط زیست اتاق بازرگانی اصفهان در این نشست اظهار داشت : قبل از پرداختن به چالش های صادرات محصولات

کشاورزی باید به این سوال پاسخ داد که چرا ما در چنین شرایطی گرفتار شده ایم و اگر تا صد سال دیگر هم به این چرایی بی توجه باشیم و برای آن چاره ای اتخاذ نکنیم مشکلات

ما استوار تر از همیشه باقی خواهند ماند .

امینی نبود تفکر سیستمی را عامل وجود مشکلات کنونی کشور دانست و ادامه داد : تا زمانی که سازمان ها و ادارت دولتی به صورت جزایری منفک از هم تصمیم گیری و عمل می

کنند نباید انتظار داشت که وضعیت صادرات و سایر بخش های کشور شاهد سامان یافتن باشد .

وی با اشاره به تنقاض گویی مسئولین مختلف کشور به دلیل نبود تفکر سیستمی گفت : نتیجه ی نبود تفکر سیستمی در کشور این می شود که مسئولین از از طرفی انتقال صنایع

به اصفهان را غلط می دانند و از طرف دیگر به دنبال افزایش ظرفیت تولید این صنایع هستند و در حالی که اصفهان را در صورت وقوع زلزله ی تهران پایتخت دوم می نامند از

خالی بودن سد زاینده رود نیز خبر می دهند .

استاد دانشگاه صنعتی اصفهان تاکید کرد : تا زمانی که از یک سیستم کارآمد در کشور خبری نباشد نمی تواند انتظار ایجاد کشاورزی پیشرفته داشت با این وجود تاکنون کسی برای

ایجاد چنین سیستمی اقدام نکرده است .

محصولات کشاورزی یک روزه به روز نمی شود

اصغر محسن زاده کرمانی معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان، برگزاری جلسات بین مسوولین مرتبط با صادرات و صادرکنندگان را بسیار اثربخش

توصیف و ادامه داد : باید در این زمینه یک آسیب شناسی انجام شود که چرا تاکنون چنین جلسات به صورت پی در پی انجام نشده است .

وی با اشاره به اینکه تولیدات کشاورزی کشور نیازهای داخلی کشور را تولید می کند اظهار داشت : متاسفانه ما زمانی به صادرات محصولات کشاورزی فکر می کنیم که در یک
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محصول افزایش تولید داشته باشیم

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان گفت : باید قبول کرد که هم دولت و هم بخش خصوصی به بازارهای خارجی توجه ی لازم را نداشته اند ؛

همچنین باید بپذیریم که برای توسعه صادرات لازم است محصولات تولیدی را به روز کنیم اما باید به خاطر داشت که محصولات کشاورزی را نیز نمی توان یک روزه به روز کرد .

کرمانی با تایید نظر صادرکنندگان مبنی بر لزوم بسترسازی و ایجاد زیرساخت های لازم برای صادرات افزود : در این مسیر بخش خصوصی و بخش دولتی باید در کنار یکدیگر قرار

بگیرند نه اینکه صادرکنندگان انتظار داشته باشند تمام مشکلات آن ها را دولت به تنهایی حل و فصل کند .
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